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سفیر رژیم صهیونیستی در باكو: آذربایجان نیز مانند كشور ما نیاز به خرید و فروش برخی
چیزها دارد

.

سرویس آذربایجان/خبرگزاری آران
خبرگزاری آران / سرویس آذربایجان : مصاحبه میخاییل لاوون لوتم سفیر رژیم صهیونیستی در آذربایجان با خبرگزاری توران.

س ـ جناب لوتم، شما اخیرا به عنوان سفیر جدید در آذربایجان منصوب شده اید. وضعیت كنونی روابط تجاری ـ اقتصادی دوجانبه بین آذربایجان و اسراییل را چگونه ارزیابی می

نمایید؟
ج ـ اگر نظر به گردش تجارتی موجود بین دو كشور ملاحظه كنیم، می توان گفت كه این روابط در سطح خوبی قرار دارد. گردش تجاری 4 میلیارد دلاری به خودی خود گویای این

مطلب است. ولی به قول معروف، اشتها حین غذا خوردن باز می شود. نظر گذرا به ساختار داخلی تجارت بین دولتی نشان می دهد كه كارهای زیادی را در این راستا می توان

انجام داد. من خواهان آن هستم كه اسراییل سرمایه گذاری هر چه بیشتری در آذربایجان بكند و بر عكس. آذربایجان می تواند فعالیت گسترده ای در زمینه های نفت و

پتروشیمی در اسراییل داشته باشد. ناگفته نماند كه برای سرمایه گذاری در زمینه های بهداشت، طبابت بیولوژیك، ارتباطات و كشاورزی امكانات بیشتری وجود دارد. من همچنین

امكان موجود در زمینه صادرات محصولات كشاورزی زودرس از اسراییل به آذربایجان را نیز قابل توجه ارزیابی می كنم. زیرا اسراییل فاصله به مراتب كمتری نسبت به كشورهای

آمریكای مركزی با آذربایجان دارد. همچنین در زمینه مبادله جهانگردان بین دو كشور امكانات خوبی وجود دارد. این خیال بافی نیست. بر این باورم كه آذربایجان در مقایسه با

كشورهای همجوار خود امكانات بیشتری برای جهانگردی در اختیار دارد.
س ـ انعقاد كدام توافقنامه های دیگری در زمینه تجاری ـ اقتصادی بین دو كشور در نظر گرفته شده است؟

ج ـ اسناد بین دولتی ضروری برای توسعه روابط بارزگانی بین آذربایجان و اسراییل وجود دارد. گفتنی است كه یكی از این اسناد مربوط به تشویق و دفاع از سرمایه گذاری ها

است. در حال حاضر تهیه توافقنامه لازم برای جلوگیری از اخذ مالیات مضاعف بین دو كشور ادامه دارد.
س ـ شما به برخی از قالبهای مناسبات اقتصادی بین آذربایجان و اسراییل اشاره كردید.

آیا سطح كنونی مناسبات در زمینه های ارتباطات، كشاورزی و بهداشت و غیره به نظر شما قانع كننده است؟
ج ـ تعداد زیادی شركتهای اسراییلی در آذربایجان فعالیت دارند و سرمایه گذاری می كنند. علاوه بر زمینه های ذكر شده، در زمینه های ساختمانی و صنایع سنگین نیز فعالیت می

نمایند. زمانی اسراییل در احداث كارخانه فولادریزی Baku Stel Company نیز سرمایه گذاری كرده است. ولی اكنون آن سرمایه گذاران این موسسه را ترك كرده اند.
س ـ در حال حاضر از تل آویو به باكو فقط یك پرواز انجام می گیرد. ولی برای تعمیق روابط باید بر تعداد پروازها افزوده شود. چه فعالیتهایی در این راستا انجام می گیرد؟

ج ـ افزایش تعداد پروازها واقعا نیز تقاضای روز می باشد. در حال حاضر مذاكرات بین شركت «آیكیا»ی اسراییل و شركت هواپیمایی كشوری آذربایجان وارد مرحله نهایی شده

است.
س ـ چه رویدادهای به یادماندنی در مناسبات اقتصادی بین آذربایجان و اسراییل در سال 2009 به وقوع پیوست؟

ج ـ تجارت غیرنفتی به میزان 50 در صد افزایش یافته است. من فقط 4 ـ 3 ماه پیش به آذربایجان آمده ام. ولی در این مدت كوتاه احساس كرده ام كه هم شخصیتهای رسمی و

هم كاری در آذربایجان تمایل زیادی به توسعه روابط با اسراییل دارند. بویژه نسبت به تجارب موجود در زمینه احداث گرمخانه ها در اسراییل توجه زیادی وجود دارد. در آذربایجان

در این رشته علاوه بر سرمایه اسراییلی فن آوری و صالح وارد شده از اسراییل نیز به كار گرفته می شود.
س ـ آیا مشكلاتی نیز در این راستا وجود دارد؟

ج ـ ما احساس می كنیم كه تقاضا در این زمینه وجود دارد. ولی این زمینه ای نیست كه بلافاصله پس از سرمایه گذاری سود به دست بیاوری. لازم است كه كشاورزان نیز بر دانش

و تجارب خود بیافزایند. از این رو ما تلاشهای خود در این زمینه را ادامه می دهیم.
س ـ آبیاری قطره ای زمینه مشابهی در رشته كشاورزی است كه اسراییل موفقیتهایی در آن به دست آورده است. سطح همكاری در این زمینه چگونه است؟

ج ـ اینها زمینه های جدیدی برای اقتصاد آذربایجان است. با گذشت زمان كشاورزان به میزان سودآوری اینگونه طرحها پی خواهند برد و علاقه بیشتری نسبت آن از خود نشان

خواهند داد. ما آن را به عنوان یكی از زمینه های مناسب برای توسعه روابط تلقی می كنیم. دولت اسراییل علاقه زیادی به این مسئله دارد. با افزایش میزان سرمایه گذاری ها در

این زمینه نواقص موجود برطرف خواهد شد.
س ـ آیا مواردی نیز جا داشته است كه شركتهای اسراییلی به دلیل فضای اقتصادی نامناسب آذربایجان را ترك كرده باشند؟ منظورم تحت فشار قرار گرفتن مواضع شركتها در بازار

این كشور، طرح اداعاهای غیر قانونی و غیره است؟
ج ـ البته، در نتیجه بحران اقتصادی جهانی اخیر برخی شركتهای اسراییلی ورشكسته شدند. این شركتها ابعاد فعالیتهای خود را نه تنها در آذربایجان ، بلكه در سایر كشورها نیز

محدود كرده اند و سرمایه های خود را از این كشورها بیرون برده اند. در رابطه با بحران مالی جهانی چنین مواردی ممكن است جا داشته باشد.
س ـ آیا كناره گیری شركت اسراییلی از تركیب شركت «آذرسل» نیز نتیجه ناشی از بحران مالی جهانی بود؟

ج ـ این تصمیمی بود كه خود شركت در رابطه با بحران مالی اتخاذ نمود. ولی موارد دیگری نیز وجود دارد كه شركتهای اسراییلی فعالیتشان را همچنان ادامه می دهند. به عنوان

مثال، شركت «نتافیم» كه در زمینه آبیاری قطره ای اختصاصا یافته است. شركت "Binui and Shkun" در مناقصه اعلام شده در آذربایجان برای طرح كلان احداث جاده شركت

نمود و برنده شد. موارد مشابه زیادی وجود دارد.
س ـ چه تحولات جدیدی را در سال 2010 در روابط اقتصادی بین دو كشور می توان انتظار داشت؟

ج ـ انتظار می رود سفرهای متقابلی در سطح وزیران انجام گیرد. نمایندگان بلندپایه اسراییل در ماه جولای در كنفرانس نفت و گاز در باكو شركت خواهند نمود. در ماه فوریه نیز در

اسراییل كنفرانسی در زمینه انرژی جایگزین برگزار خواهد شد و گمان می كنم كه طرف آذربایجان این امكان را از دست نخواهد داد. طبق سنت جا افتاده، سفرهای شركتهای

خصوصی اسراییل به آذربایجان سازماندهی خواهد شد. امیدوارم كه نمایندگان دوایر كاری آذربایجان نیز سفرهایی به اسراییل بكنند.
پایان پیام.
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